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P 210 1 sl         jm 29.8.2021  
Ž124 Kdyby sám Hospodin nebyl při nás – Izrael ať řekne –, 2  kdyby sám Hospodin nebyl při nás, když proti nám 

povstali lidé, 3  zaživa by nás tehdy zhltli v hněvu, jímž proti nám vzpláli. 4  Tehdy by nás zatopily vody, dravý proud 

by se přes nás valil, 5  tehdy by se přes nás převalily vzduté vody. 6  Požehnán buď Hospodin, že za kořist nás nedal 

jejich zubům!  7  Unikli jsme jako ptáče z osidla lovců. Osidlo je protrženo, unikli jsme!  8  Naše pomoc je ve jménu 

Hospodina; on učinil nebesa i zemi. 

Píseň 667 
 

Bože laskavý, potřebujeme slyšet tvé slovo. Potřebujeme ujištění o tom, že o nás stojíš a že jsi přítomen v tomto 

světě. Není pro nás snadné si to uvědomovat každý den a v každé naší starosti. Vyznáváme malomyslnost a únavu a 

obavy, o náš drolící se svět, o to, co bude s námi, o lidi, kteří žijí kdesi daleko a o nichž se dovídáme, jak je jim zle a 

jak se oni bojí. Všechno toto bychom rádi složili a slavili den tvůj v radosti a očekávání dobrých věcí. Zároveň 

děkujeme, že už jsme tolik dobrého přijali, děkujeme za všechno, co jsi nám daroval skrze druhé lidi, za krásu, za 

hudbu, za to, co někdo vymyslel a my to smíme užívat. Prosíme tě, buď mezi námi přítomen, buď přítomen v tomto 

světě. Věříme, že jsi. A proto tě chválíme a troufáme si hledět do budoucnosti s nadějí, s nadějí i pro ty, kteří prožívají 

tyto dny s úzkostí. Pane, držíme se víry v sílu tvého slova. Naše chvála patří tobě, Bože Otče, Pane Kriste, Duchu 

svatý. Amen 

1.čt Mat 16,13-20 
Když Ježíš přišel do končin Cesareje Filipovy, ptal se svých učedníků: „Za koho lidé pokládají Syna člověka?“ 
Oni řekli: „Jedni za Jana Křtitele, druzí za Eliáše, jiní za Jeremiáše nebo za jednoho z proroků.“ 
Řekne jim: „A za koho mě pokládáte vy?“ 
Šimon Petr odpověděl: „Ty jsi Mesiáš, Syn Boha živého.“ 
Ježíš mu odpověděl: „Blaze tobě, Šimone Jonášův, protože ti to nezjevilo tělo a krev, ale můj Otec v nebesích. 
A já ti pravím, že ty jsi Petr; a na této skále zbuduji svou církev a brány pekel ji nepřemohou. 
Dám ti klíče království nebeského, a co odmítneš na zemi, bude odmítnuto v nebi , a co přijmeš na zemi, 
bude přijato v nebi.“ 
Tehdy nařídil učedníkům, aby nikomu neříkali, že je Mesiáš. 

Píseň 433 

2.čt Ex  1,8- 22   
V Egyptě však nastoupil nový král, který o Josefovi nevěděl. 
Ten řekl svému lidu: „Hle, izraelský lid je početnější a zdatnější než my. Musíme s ním nakládat moudře, aby 
se nerozmnožil. Kdyby došlo k válce, jistě by se připojil k těm, kdo nás nenávidí, bojoval by proti nám a odtáhl 
by ze země.“ 
Ustanovili tedy nad ním dráby, aby jej ujařmovali robotou. Musel stavět faraónovi města pro sklady, Pitom a 
Raamses. Avšak jakkoli jej ujařmovali, množil se a rozmáhal dále, takže měli z Izraelců hrůzu. Proto začali 
Egypťané Izraelce surově zotročovat. Ztrpčovali jim život tvrdou otročinou při výrobě cihel a všelijakou prací 
na poli. Všechnu otročinu, kterou na ně uvalili, jim ještě ztěžovali surovostí. 
Egyptský král poručil hebrejským porodním bábám, z nichž jedna se jmenovala Šifra a druhá Púa: „Když 
budete pomáhat Hebrejkám při porodu a při slehnutí zjistíte, že to je syn, usmrťte jej; bude-li to dcera, aťsi je 
naživu.“ 
Avšak porodní báby se bály Boha a rozkazem egyptského krále se neřídily. Nechávaly hochy naživu. 
Egyptský král si porodní báby předvolal a řekl jim: „Co to děláte, že necháváte hochy naživu?“ 
Porodní báby faraónovi odvětily: „Hebrejky nejsou jako ženy egyptské; jsou plné života. Porodí dříve, než k 
nim porodní bába přijde.“ 
Bůh pak těm porodním bábám prokazoval dobrodiní a lid se množil a byl velmi zdatný. Protože se porodní 
báby bály Boha, požehnal jejich domům. 
Ale farao všemu svému lidu rozkázal: „Každého syna, který se jim narodí, hoďte do Nilu; každou dceru nechte 
naživu.“ 
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Milí bratři a sestry,  

Dnes bych chtěla mít na zřeteli 3 lidi, o kterých jsme četli, totiž učedníka Petra a porodní asistentky Šifru a 

Púu. (Možné významy jmen: Šifra - „Velkolepá“, „Nádherná“; Púa -„Skvostná“, „Vůně“; Petr – „Skála“.) 

Ze všeho, co dnes čtené texty obsahují, a že je toho hodně, bych si chtěla všimnout právě toho, jak se lidé 

podílí na tom, co zamýšlí Bůh se světem. Tedy trochu odvážné téma lidské spolupráce s Bohem.  

K tomu nám mohou sloužit dva příklady tří lidí, kteří se k věcem stavěli určitým způsobem, a ten způsob Bible 

oceňuje.  

Začneme dámami, resp. Starým zákonem. Ocenění toho, co a jak udělaly, se projeví hned v první zmínce o 

nich – jsou tam totiž uvedeny jménem, na rozdíl od faraona, který žádné jméno nemá a je tak jen jeden z potentátů 

v řadě. Charakterizuje ho ustrašenost a z ní plynoucí krutost. Jistěže také moc, to je součástí funkce. Výklady si vždy 

nezapomenou povšimnout, že jde o „obyčejné ženské“, vlastně bezvýznamné, netvoří dějiny, nesedí v parlamentu, 

nevlastní žádnou významnou korporaci, nerozhodují o bytí a nebytí států a národů. Ale o bytí a nebytí rozhodují, 

jenomže u jednotlivých lidí. K tomu mě napadá židovská moudrost, že kdo zachrání jednoho člověka, jakoby zachránil 

celý svět. Ono to však není přesné, o bytí a nebytí rozhoduje Bůh, to on dává život a tyhle dvě ženy proti jeho 

rozhodnutí prostě nepůjdou. A to ani tehdy, když jim hrozí někdo mocný, ustrašený, a proto krutý. To je kombinace, 

které je radno se obávat.  

Možná se ty báby bály. Možná v nich byla malá dušička, když si je farao předvolal. Ale co na tom? Zvládly i svoji 

malou dušičku, taková porodní bába něco vydrží.  Věděly, že to, co po nich krutý mocnář chce, je zlé a odporné. A 

ony to dělat nebudou.  

 Nechávaly tedy chlapce naživu, ale nejen to, je možný také překlad, že je udržovaly na živu, tedy aktivně se 

podílely na tom, aby se jim dobře vedlo, rabíni soudí, že jim obstarávaly vodu a jídlo. To se mi zdá podivné, miminka 

tohle zrovna nepotřebují, ale snad to je myšleno tak, že vodu a jídlo obstarávali matkám, aby bylo z čeho kojit. Tedy, 

tyto porodní báby dělaly, co měly, co byl jejich úkol a zároveň tím porušovaly faraonova nařízení. Myslím, že byste 

uvedli množství příkladů, kdy někdo stál před volbou udělat to, co je dobré a tím na sebe uvést ohrožení. Biblický 

autor dává jasnou směrnici, jak se rozhodnout. Ty báby se totiž bály Boha. Víme, že toto slovo se více blíží úctě než 

strachu, avšak zároveň je tady v kontrastu s oprávněným strachem z mocnáře, takže by se dalo říci, že báby se bály 

Boha víc než faraona. Zní to trochu divně, možná lepší by bylo říct, že jejich úcta k Bohu byla větší než strach 

z mocnáře.  

Výtečný je záznam rozhovoru mezi faraonem a Šifrou a Púou, mě téměř pobuřuje, že některé historické 

výklady, třeba Augustin, se zabývají otázkou, zda Bůh ospravedlnil lež, kterou porodní báby řekly faraonovi. A co tak 

asi měly říct, podle Augustina? Asi se měly hrdě přihlásit k víře a pak hrdě zemřít. To mi ale připadá jako úplná 

pitomost, a tak si myslím, že těm dvěma ženám by to taky tak připadalo. Vždyť měly na starosti množství těch 

miminek a jejich matek, které měly udržovat při životě.  

V té jejich výmluvě jim velmi nahrálo starověké rozdělení funkcí, porod byl totiž výlučnou záležitostí žen, tam 

muž neměl nijaký přístup, a proto to farao těžko mohl zkontrolovat, jestli to tak opravdu je, že hebrejské ženy porodí 

dřív, než porodní bába přijde. Navíc je v odpovědi Šifry a Púy schovaný lehký výsměch – hebrejské ženy nejsou jako 

ty egyptské pápěrky, zkažené blahobytem. Hebrejky  umí porodit dítě a nepotřebují k tomu asistenci.   

Přes všechnu statečnost těch dvou žen, přes lehký tón, který se tam v jejich odpovědi faraonovi dostane, má 

příběh vlastně tragické vyznění. Ono to nepomohlo, že se tyhle dvě skvělé ženy vzbouřily proti krutému nařízení. 

Faraon, který si stanovil, že bude nakládat s Izraelci moudře, což zní hrůzostrašně. S moudrostí nemají jeho nápady 

společného naprosto nic, spíše to čtěme jako „musíme je přechytračit“. Tento faraon byl ve svém snažení důsledný. 
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Robota, kruté zacházení, likvidace synů hned po narození, když to nebudou dělat báby, tak to budou dělat všichni 

ostatní jeho poddaní.  

Jakoby statečnost dvou porodních asistentek nepomohla, ještě se nekoná žádný happyend, i přes ta ocenění, 

které se těm dvěma dostává. Bůh požehnal jejich domům, ale z ostatních izraelských domů se stále ozývá pláč. Nutně 

se nabízí otázka – k čemu ta statečnost, úcta k životu a víra v Boha, k čemu to bylo? Vždyť to nestačilo.  

Odpovědí je, že ony udělaly, co mohly. Že tam je mateřská škola plná chlapečků, kteří žijí, protože báby se 

bály Boha. Další odpověď je, že na to nebyly samy. Že dál někdo pokračoval v díle na záchranu života. Že se našli 

další, kteří spolupracovali s Bohem. Navazuje na to hned příběh o narození Mojžíše, velikého muže v dějinách Izraele 

a tím také velikého pro nás, a ten by nebyl živ, kdyby nebylo tří žen, které se snažily, aby narozené dítě přežilo, byla 

to jeho matka, jeho sestra a faraónova dcera, tedy jeho adoptivní matka.  

Přes ten poněkud depresivní závěr dnešního starozákonního čtení jsou navždycky Krasavice – Šifra a Voněnka 

– Púa zaznamenány jako příklad toho, jak to máme dělat. A to i přesto, že přidáme jen malý kousek do skládačky.  

Další, za muže a za zákon Nový, je tu dnes pro nás Petr. Výjimečný ve svých výšinách, avšak i hlubinách. 

Evangelista mu vkládá do úst dokonalé vyznání, Petr řekne o Ježíši, že je Mesiáš, to by mohlo v kontextu doby 

znamenat leccos, třeba by to mohlo být synonymum k revolucionáři či politickému vůdci, ale Petr to upřesní: Ty jsi 

Syn Boha živého. Není pochyb, takhle je to správně, taková vyznání není samo sebou, ani v době, kdy Ježíš chodil po 

zemi, ani teď. Prostě Petr to nemá ze sebe, dostalo se mu takové víry, což je úžasné. A Petr je skála, na níž se vystaví 

církev, svědkyně tohoto Mesiáše, Syna Boha živého a Petr taky bude mít klíče od království Božího. Taková sláva pro 

jednoho člověka.  

Pozice klíčníka v království Božím je jistě základem pohádkové představy, široce užívané, o přijímací kanceláři 

v nebi, které Petr šéfuje, či je jediným zaměstnancem. Jeden z komentářů říká, že Petr je majordomus v království 

Božím. Přijde mi to docela vtipné, a také to naznačuje smysl výpovědi, že bude mít klíče a co odmítne či neodmítne, 

doslova sváže nebo nesváže na zemi, bude mít vliv i na zrcadlové dění v nebi, to není především pocta. To je služba, 

je to především úkol a strašlivá odpovědnost. Zcela v duchu biblického tvrzení, že vyvolení je s odpovědností a 

úkolem nerozlučně spjato. Tento úkol je ovšem přenesený na celou církev, na jejímž začátku Petr stojí. Svazování a 

rozvazování, odemykání a zamykání dveří ke království Božímu, to je odpovědnost opravdu hodná přívlastku 

strašlivý. Petr, a po něm církev, má rozvazovat pochopení Božího zákona a všech jeho pokynů k životu, aby pak lidé 

do Jeho království mohli. A když to nebude dělat, tak oni tam nebudou moci vejít, zkomplikuje jim vstup k Bohu, 

zjednodušeně řečeno. I přes tuto odpovědnost je Petrovo vyznání velkolepé a jeho pověření také. 

Vzápětí, ve čtení které následuje a které jsme už neslyšeli, nazve Ježíš Petra Satanem. Nebudu připomínat 

další Petrovy příhody, je to nahoru dolů, spoléhám na to, že si na ně vzpomenete sami, a že si je spojíte s tím, že 

právě tento Petr je skála, na které Kristus zbudoval svoji církev. Vůbec nechci říct, že kdyby si Pán Ježíš vybral někoho 

méně zbrklého, vypadala by církev líp. Vždyť my jsme všichni Petrové, máme samozřejmě jiné povahy, ale prostě je 

to tak, že jednou jsme jako Petr, který umí říct dokonalé vyznání a jindy jsme jako Petr, kterého Pán musí srovnat do 

latě, neboť Petr žvaní nesmysly.  

Když jsem říkala u Šifry a Púy, že na to nebyly samy, tak u Petra to platí dvojnásob. Už z novozákonních spisů 

je patrné, že kromě petrovské odnože církve byla ještě janovská a taky tradice Pavlova, prostě církev není od začátku 

jednolitý kus, je různá, protože se skládá z různých lidí. Z takových, kteří nejsou dokonalí. Jednou jsou hodni 

vznešeného jména křesťané a podruhé to vypadá, že snad klíče od království Božího ztratili. A přesto je to církev, 

kterou brány pekelné nepřemohou. Tak, jako ty porodní báby měly za úkol starat se o život a tím zarazit otvírání bran 

pekelných, aby se z nich nevalil odporný smrad do světa, tak má svůj díl úkolu na tomtéž i církev.  

Zajímavé na tom jsou ty klíče a brány, klíče od království Božího a brány pekelné. Jakoby šlo o toto: otevřít ty 

správné dveře a nenechat se vehnat do těch špatných. Trefit se do správných dveří. Zdá se mi, že nedokážeme brány 
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pekelné přibouchnout, ale na druhou stranu když už Kristus sestoupil i do pekel, tak soudím, že to s peklem vyřídí 

sám. Ale řekla bych, že ten díl skládačky, kterým má přispět církev, bude ten, že je potřeba ukazovat cestu do 

království Boha. Odemykat dveře k jeho království. Snad i proto, aby všichni ti, kteří mají možnost přivírat pekelné 

brány, měli dost odvahy. Motivace. Síly. Víry. Nakonec to téma spolupráce člověka s Bohem nebude snad tak 

povážlivé, když si o to sám Ježíš říká. A také na to dohlédne. Ten Ježíš, o kterém taky vyznáváme, že je Mesiáš, Syn 

Boha živého.  

Píseň 684 
 Svatý a laskavý Kriste, mnohokrát už se nám stalo, že jsme s hrůzou sledovaly zprávy ze světa, ze zemí, kde se dělo 

cosi hrozného. Jsme ti vděčni,  že žijeme v zemi, kde máme starosti, které je možné zvládnout. O to víc tě prosíme za 

ty země, kde, jak se zdá, jedni chtějí urvat co nejvíc moci, a při tom jim je jedno, kolik lidí zabijí, poníží, zničí. Prosíme 

za lidi v Afganistánu, za pozůstalé, za raněné, za zklamané, za ty, kdo se bojí, za ty, kdo vidí jako jediné východisko 

odjet ze země. Prosíme, smiluj se nad tou zemí, ty, který podporuješ život.  

Stejně prosíme i za naši zemi, prosíme za všechny, kdo jsou stateční, poctiví a snaží se dělat to, co je jim svěřeno, jak 

nejlépe umí. Prosíme, požehnej jejich snaze. Děkujeme ti za tu milost, že stále máme kolem sebe dost lidí, na které 

se můžeme spoléhat. A tam, kde už člověk nic nezmůže, tam, prosíme buď ty a tvoje laskavá náruč.  

Takto tě prosíme za všechny naše milé, o nichž víme, že mají trápení. Dnes prosíme zvláště za rodinu Korbářovu 

z J.Pavlovic.  

Smiluj se nad námi i nad tímto světem. Amen 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 
náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 

zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky.  Amen 

Ř 12,2A nepřizpůsobujte se tomuto věku, nýbrž proměňujte se obnovou své mysli, abyste mohli 
rozpoznat, co je vůle Boží, co je dobré, Bohu milé a dokonalé.  

Jděte v pokoji *Buďte dobré mysli *Držte pevně to, co je dobré *Neodplácejte nikomu zlem za zlo 
Posilujte mdlé *Podpírejte slabé *Pomáhejte unaveným *Dodávejte odvahy bázlivým *radosti smutným *naději 
přepracovaným *Ctěte všechny lidi *A služte svému Pánu 
Bůh Otec, Syn i Duch svatý buď s vámi a zůstávej nad vámi vždycky 
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